
Consultatieverslag besluit tot wijziging van het Inrichtingsbesluit WVO en het Inrichtingsbesluit 
WVO BES in verband met onder meer de vaststelling van een voorwaarde voor doorstroom naar 
havo

De ontwerp-amvb is op 28 november 2019 opengesteld voor internetconsultatie. De consultatie is 
op 28 december 2019 gesloten. In totaal zijn er 45 openbare en 31 besloten reacties ontvangen. 
De openbare reacties zijn na de periode van de internetconsultatie gepubliceerd op de website 
www.internetconsultatie.nl. In deze paragraaf wordt de inhoud van deze gepubliceerde reacties 
beschreven, per thema, en geeft de regering daarop een reactie. De meeste reacties op de 
internetconsultatie kwamen van mensen die zijn verbonden aan een scholen. Ook zijn er reacties 
van een RMC, een samenwerkingsverband en een aantal organisaties: VOO, NVS-NVL, Havo 
Platform en de mbo-raad.

Samengevat kwamen de volgende reacties binnen.

Extra vak
De argumenten gericht op inhoudelijke aansluiting, een extra inspanning/motivatie, 
doorstroomsucces worden door een deel van de respondenten ondersteund. 

Een aantal respondenten gaf aan bedenkingen bij de effectiviteit van de gekozen 
doorstroomvoorwaarde te hebben. Ze twijfelen of deze voorwaarde voldoende voorspellend is voor 
een succesvolle doorstroom, bijvoorbeeld wanneer een leerling een extra vak kiest dat na de 
overstap niet tot het vakkenpakket behoort, of andersom: wanneer een leerling niet een extra vak 
kiest dat na de overstap wel tot het vakkenpakket behoort . Zij pleiten voor een nauwere 
inkadering van de doorstroomvoorwaarde, door leerlingen met een extra vak alleen een 
doorstroomrecht te geven naar een aanverwant profiel, of naar een vakkenpakket dat maar met 
maximaal 1 vak verschilt van het vakkenpakket dat zij voor de overstap volgden. 

Anderen vinden de doorstroomvoorwaarde juist te beperkt of te streng. Zij wijzen erop dat 
beroepsgerichte en schooleigen vakken ook zouden moeten worden toegestaan of dat een extra 
vak een te grote belasting voor leerlingen vormt. Ook wordt aangegeven dat leerlingen te vroeg 
moeten kiezen om de mogelijkheid van een doorstroomrecht open te houden, waardoor 
laatbloeiers benadeeld worden. Ze wijzen erop dat er na de overstap ruimte is om het extra vak in 
te halen.

Randvoorwaarden
Er wordt gewezen op een aantal randvoorwaarden waaraan voldaan moet worden om ervoor te 
zorgen dat gelijke kansen in de doorstroom daadwerkelijk bewerkstelligd worden. 

Zo vinden respondenten dat scholen verplicht de mogelijkheid van het volgen van een extra vak 
aan moeten bieden, zodat iedere leerling een doorstroomrecht kan verkrijgen. Scholen moeten 
voldoende middelen krijgen om leerlingen de mogelijkheid tot het volgen van een extra vak te 
bieden. Ouders en leerlingen moeten goed geïnformeerd worden over de mogelijkheid van een 
doorstroomrecht. Binnen de school en in het bijzonder binnen LOB moet er extra aandacht komen 
voor het doorstroomrecht. De inhoudelijke aansluiting tussen schoolsoorten moet beter, met name 
op het gebied van Nederlands en wiskunde bij de overstap van vmbo naar havo. Er wordt gepleit 
voor de ontwikkeling van centrale doorstroomprogramma’s, al dan niet voor leerlingen die pas in 
het examenjaar interesse tonen in de mogelijkheid voor doorstroom. Ook wordt er gewaarschuwd 
dat de invloed van hogere opstroom op de resultaten door de inspectie meegenomen moet worden 
in de beoordeling zodat er geen negatieve prikkel vanuit gaat. 

Alternatieve doorstroomvoorwaarden
Een deel van de respondenten spreekt een voorkeur uit voor een cijfereis (al dan niet beperkt tot 
kernvakken). Zij menen dat dit beter bijdraagt aan doorstroomsucces. Ook wordt er gepleit voor 
het meewegen van het oordeel van vakdocenten en portfolio’s van leerlingen en voor drempelloze 
doorstroom.

Doubleerregels

http://www.internetconsultatie.nl


Uit de reacties blijkt dat een deel van de respondenten zich zorgen maakt over de gevolgen voor 
doorgestroomde leerlingen wanneer een school doubleren toestaat. Respondenten noemen dat 
deze leerlingen dan studievertraging oplopen, een kleinere kans op doorstroomsucces hebben en 
twee jaar ouder zijn dan hun klasgenoten, wat een negatieve invloed heeft op de groepsdynamiek. 
Zij menen dat de school beter kan inschatten of afstroom beter is dan doubleren voor 
doorstromende leerlingen dan de leerlingen wie het betreft. De verwachting is ook dat dit gevolgen 
heeft voor de (lagere) instroom van havisten in het mbo. Voorstanders wijzen op het belang van 
gelijke kansen voor leerlingen met en zonder diploma van een andere schoolsoort en dat het 
belang van leerlingen voorop staat en dat scholen nu te veel denken in termen van resultaten.  

Nieuwe leerweg
De respondenten wijzen op het belang van afstemming van deze regelgeving en de ontwikkeling 
van de nieuwe leerweg. Men wijst op de mogelijk dubbele belasting indien de 
doorstroomvoorwaarde van een extra vak naast een extra (praktijkgericht) vak moet worden 
gevolgd.

De regering erkent dat de doorstroomvoorwaarde van een extra vak, maar eigenlijk iedere 
potentiële doorstroomvoorwaarde, geen garantie biedt voor succesvolle doorstroom. Dit is ook niet 
het uitgangspunt. Een absolute garantie beperkt de kansen van leerlingen te veel, terwijl deze 
maatregel gezien moet worden in het licht van gelijke kansen. In de weging van de mogelijkheden 
is daarom gekozen voor een balans tussen succesvolle doorstroom en kansen bieden aan 
leerlingen. Om kansen te geven wordt daarom niet gespecificeerd welk avo-vak leerlingen moeten 
volgen of welk profiel leerlingen moeten volgen na de overstap. Om in enige mate verzekerd te zijn 
van doorstroomsucces worden beroepsgerichte vakken en schooleigen vakken en 
programmaonderdelen wel uitgesloten.

De opmerking over het vroege moment van kiezen voor een extra vak kan genuanceerd worden: 
op ieder moment voorafgaand aan het eindexamen kan een leerling alsnog besluiten de lesstof van 
een extra vak in te halen. De leerling kan met de school bespreken wat de mogelijkheden hiervoor 
zijn. 

De regering deelt de opmerkingen die betrekking hebben op de randvoorwaarden. Het overgrote 
merendeel van scholen biedt de mogelijkheid van een extra vak al aan (90-94%). Invoering van de 
amvb geeft hier naar verwachting een positieve impuls aan. Het feit dat veel scholen dit al 
aanbieden laat zien dat het met de huidige middelen kan. Bij de invoering van de amvb zal de 
regering een communicatietraject starten om scholen, ouders en leerlingen te informeren. Het 
Expertisepunt LOB kan scholen de nodige ondersteuning bieden om de nieuwe stapelmogelijkheid 
binnen LOB een plek te geven. Binnen de curriculumherziening en de vakvernieuwing voor 
wiskunde in het vmbo is er aandacht voor het verbeteren van de aansluiting. De regering vindt de 
ontwikkeling van een centraal doorstroomprogramma op dit moment te vroeg. 
Doorstroomprogramma’s worden gesubsidieerd zodat vmbo-scholen deze kunnen ontwikkelen. De 
subsidieregeling loopt in 2022 af. Daarna wordt bezien of en hoe dit structureel wordt voortgezet. 
omdat de noodzaak en het effect ervan momenteel onvoldoende duidelijk is. 

Wat betreft de beoordeling van de inspectie wijst de regering op de nieuwe correctiefactor die de 
inspectie per 1 maart 2020 hanteert voor opstroom. 

De voorgestelde alternatieve doorstroomvoorwaarden acht de regering niet gepast. Een cijfereis 
draagt niet bij aan het verkleinen van de inhoudelijke aansluiting. Oordelen van docenten zijn deels 
subjectief en kunnen derhalve bijdragen aan het vergroten van kansenongelijkheid.

Wat betreft de doubleerregel merkt de regering op dat het scholen vrij staat om leerlingen te 
behoeden voor een onsuccesvolle doorstroom door een doubleerverbod in te voeren, maar dat zij 
dit voor alle leerlingen moet laten gelden. Zij wil uitsluiten dat vooroordelen gebaseerd op de 
schoolloopbaan van de leerling leidt tot ongelijke kansen tussen leerlingen.



De nieuwe leerweg en het bijbehorende praktijkgerichte programma zijn nog in ontwikkeling. Bij de 
verdere inrichting van de nieuwe leerweg zal worden bezien hoe het doorstroomrecht naar havo 
niet wordt belemmerd.


